
 المستخلص
الدكتورا درجة  لنيل  مقدمة  الرسالة  الآداب    هفهذه  كلية  الشريعة  و من  قسم  الإنسانية،  العلوم 

دراسة  والنظام  الإسلامي  الفقه  في  الأجانب  مركز  بعنوان"  الإسلامية  والدراسات   تحليلية   السعودي، 

 السعودي".  الخاص  الدولي القضاء أحكام ضوء على تطبيقية

  مركز  موضوع  في  الإسلامي  والفقه  التراث  كتب  في   والقضائي  النظامي  الجانب  ويهدف هذا البحث إلى إبراز

  بتنظيم   المتعلقة  للأنظمة   الشرعي  الإسلامية مقارنة مع النظام السعودي، والتأصيل  الدولة  في  الأجانب

وإبراز  العربية  المملكة  في  الأجانب   مركز   من   الإسلامية  الدولة  في  التشريعي  التطور   جانب  السعودية، 

  الوصفي  القضائية، متبعة في ذلك المنهج  والتطبيقات  المتبعة  والإجراءات  الأنظمة  وتحليل  عرض  خلال

 والاستنتاج.   والتحليل  الاستقراء على القائم التطبيقي

مةٍ، إلىالرسالة هذه   وقد قسمت   ِّ
 ، وخاتمة، وفهارس.  وخمسة فصول ،  وتمهيد مقد 

مةأما   ِّ
والدراسات السابقة،  مشكلة البحث وتساؤلاته، وأهدافه، وأهميته،    علىفقد اشتملت    المقد 

 وحدود البحث، وهيكل البحث. والمنهج المتبع، 

  وأهميته   الخاص  الدولي  بالقانون   المقصود:  الأول   ثلاثة مباحث: المبحث  فقد اشتمل علىالتمهيد  وأما  

:  الثالث  والمبحث  ومصادره،  الخاص  الدولي  القانون   طبيعة:  الثاني  المبحثو  موضوعاته،  ونطاق

 السعودية.  التشريعية والمنظومة  الإسلامي الفقهي التراث في الخاص الدولي القانون  أحكام تطبيقات

السعودي، وفيه ثلاثة مباحث،   والنظام  الفقه  في  الأجنبي  وأما الفصل الأول فقد خصص في ماهية 

  القضائية،   وتطبيقاتها  السعودي   والنظام  الفقه  في  الأجانب  وإقامة  دخول   وأما الفصل الثاني ففي أحكام

  السعودي   والنظام الفقه  في  للأجانب   العامة  والحريات  مباحث، ثم الفصل الثالث في الحقوق  ثلاثة  وفيه

في    أربعة  وفيه   القضائية،  وتطبيقاتها  الرابع  الفصل  ثم    الفقه   في  للأجانب  الخاصة  الحقوق مباحث، 

  مباحث، ثم الفصل الخامس والأخير  في الالتزامات   أربعة  وفيه  القضائية،  وتطبيقاتها  السعودي   والنظام

 مباحث.   ثلاثة وفيه القضائية، وتطبيقاتها السعودي  والنظام الفقه في الأجانب على المفروضة

  شعت   وقد  الإسلام،  في  أصيل  مصطلح  هو  المواطنة  مصطلح  منها: أنوفيها أهم النتائج  :  الخاتمةثم  

  فيه   يحدد  وسلم،  عليه  الله  صلى  محمد  الله  لنبي  وعهود  كتب  من  تلاه  وما  المدينة  دستور   من  الأولى  أنواره

  يحمل   لا  هو من  الإسلامي  والفقه  السعودي   النظام  في  المسلمين، وأن الأجنبي  بغير  المسلمين  بين  العلاقة

 الدولة.  جنسية

ـ    مركز  ـ  السعودي  النظام  ـ  الفقه  ـ  )الأجانب  مفتاحية    القضاء كلمات 

  الدولي(.



 

Abstract 
 

This thesis is submitted for obtaining a PhD degree from the College of Arts and Humanities, 

Department of Sharia and Islamic Studies, entitled “The Center for Foreigners in Islamic Jurisprudence 

and the Saudi System, An Applied Analytical Study in Light of the Rulings of the Saudi Private 

International Judiciary. 

This research aims to highlight the legal and judicial aspect in the books of heritage and Islamic 

jurisprudence on the subject of the status of foreigners in the Islamic state compared to the Saudi 

regime, and the legal rooting of the regulations related to the organization of the status of foreigners in 

the Kingdom of Saudi Arabia, And highlighting the aspect of legislative development in the Islamic 

state by presenting and analyzing the systems, procedures and judicial applications, following the 

descriptive and applied approach based on extrapolation, analysis and conclusion. 

This thesis was divided into an introduction, a preface, five chapters, a conclusion, and indexes. 

As for the introduction, it included the problem of the research, its questions, its objectives, its 

importance, previous studies, the method used, the limits of the research, and the structure of the 

research. 

As for the introduction, it included three topics: the first topic: what is meant by private 

international law, its importance and the scope of its topics, the second topic: the nature and sources of 

private international law, and the third topic: applications of the provisions of private international law 

in the Islamic jurisprudential heritage and the Saudi legislative system. 

As for the first chapter, it was devoted to the nature of a foreigner in jurisprudence and the Saudi 

system, and it included three investigations. Then the third chapter deals with the general rights and 

freedoms of foreigners in jurisprudence and the Saudi system and its judicial applications, and it 

contains four topics. and its judicial applications, in which there are three topics. 

Then the conclusion: and it contains the most important results, including: that the term 

citizenship is an original term in Islam, and its first lights radiated from the constitution of Medina and 

the subsequent books and covenants of the Prophet of God Muhammad, may God’s prayers and peace 

be upon him, in which he defines the relationship between Muslims and non-Muslims, and that the 

foreigner is in the Saudi system And Islamic jurisprudence is those who do not hold the nationality of 

the state. 
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